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Corredor Mediterrani a Madrid?

Fira del comerç local FirAl 2024 a

Almàssera

Revista cultural Espai Carraixet 24

Cent de Vicent Andrés Estellés

Sobre un article del nostre company Josep-
Lluís Miralles publicat a eldiario.es, titulat: El
corredor mediterrani Algeciras-Madrid-
Saragossa i l’AVE

Manifestant la burla que suposa que el
tants anys demanat Corredor Mediterrani,
que ha de facilitar el comerç i l’exportació
dels productes valencians a Europa, per
mitjà del ferrocarril, i que el més lògic és
que seguesca l’arc mediterrani de la
península, puix segons explica Miralles, “El
passat dia 20 de març, el Ministeri de
Transports i Mobilitat Sostenible ha publicat
una nota de premsa on difon la seua visió́
estratègica de la xarxa ferroviària de
mercaderies amb una aposta decidida pel
corredor mediterrani, concretament

l’autopista ferroviària per la seua branca
central Algesires-Madrid- Saragossa”.
Resultant que així Madrid rep també quasi
tot el finançament europeu, “Madrid forma
part tant del corredor mediterrani com del
corredor atlàntic i, per consegüent, el
finançament europeu NEXT GENERATION
maximitza la seua eficiència si s’aplica a
Madrid perquè així amb una única inversió
s’aconsegueixen objectius de millora
simultàniament en dos corredors europeus.
Clar què, òbviament, aquells trams no
compartits per ambdós corredors, no
compleixen amb aquesta condició i queden
marginats”. (Article complet a
www.almassera.compromis.net)

Des que ens hem jubilat la clientela, sobretot
troba a faltar la tenda del poble. El comerç
de proximitat fa aquesta tasca, que caldria
protegir i ajudar, de lloc de trobada de la
gent del poble, encara que la faena i altres
tasques les fem a fora, quan tenim lliure,
trobem en aquestos llocs públics de gestió
privada, en molts casos familiar, eixa
proximitat en que ens identifiquem i ens
relacionem, i parlem entre nosaltres i sabem

de la vida d’altres persones conegudes.
S’acosta la FirAl 2024, del comerç local, un
moment per trobar i identificar les noves i
velles iniciatives que s’ofereixen. És
important la tasca de l’Associació de
Comerciants i Empresaris d’Almàssera, a
l’hora de mantindre el teixit comercial, de
dinamització de la vida de poble. És el que
s’anomena el Comerç Tradicional Valencià,
una xarxa que cal fomentar i protegir.

Presentada a Meliana, a l’emblemàtica
cafeteria El Gurugú. Com és habitual la
presentació d’un nou número d’aquesta
revista esdevé també un acte cultural, que
aquesta vegada va comptar amb la primera
actuació de la Muixeranga del Carraixet, en
la cloenda de la presentació. Abans
articulistes de la revista expliquen de que va
allò que han escrit, com la Convidada,
l’oncòloga Anna Lluch que s’expressa així
en el seu article, “Entre els milers de pacients
que he tingut la fortuna de poder
acompanyar en el seu difícil camí́ per
afrontar la malaltia, n’hi ha centenars de
dones de la nostra comarca, ateses en
l’Hospital Clínic de València, al qual sempre
he estat vinculada com a metgessa. En la

comunicació́ amb les pacients jo jugava
amb avantatge pel fet de ser de poble,
parlar la seua llengua i el seu llenguatge,
compartint el mateix tarannà”. Conté articles
sobre la representació de la Passió de
Montcada, les ajudes a llauradors i
llauradores d’Alboraia per part de
l’Ajuntament, o la notícia de que UNICEF
renove el reconeixement de la Pobla de
Farnals com a Ciutat Amiga de la Infància. Es
tanca l’acte amb el descobriment de la
portada, aquesta vegada a càrrec d’Aneta
Tarmokas, tot explicant-ne el raonament del
seu disseny, i les paraules de la directora de
la revista Núria Garcia, per acabar amb
l’actuació de la Muixeranga del Carraixet.

CANT DEL RUSSAFÍ, II
Mirava de passar
les esveltes torres
que en tu floriran,
les verdes baranes
que van cara al mar,
les feixugues portes,
merlets, campanars!
En una vinyeta
els mire passar
els galans, les dames,

les pedres centrals,
les dunes, les canyes
morents cap al mar.
Com una vinyeta
o com un vitrall,
les florides torres,
músiques, constant
cabellera verda,
murades que tenen
la color del pa,
fluint vers la mar.

2 Som molt d'Almàssera

http://www.almassera.compromis.net/


Edua rdo

Bonhome

Cale n mode ls de  re collida  mé s

soste nible s i e fi caços,

J Mique l

Ade ll

En l’últim plenari vam veure les
intencions i les respostes poc
afortunades de l’actual alcalde
Belencoso. Feia referència a la
preocupació per l’augment de
l’impost del fem per no complir amb
el mandat europeu i pel qual
Almàssera seria sancionada a partir
d’abril de 2025 per l’incompliment
dels objectius del grau de reciclatge. 
En el plenari, representants de
Compromís li varen preguntar pel
tipus d’inversions i altres actuacions
que tenen pensades fer al poble al
respecte per poder complir aquest
objectiu. També se li demanà que
fera dos quinzets sobre el pla per a
intentar arribar a l’objectiu fixat per
Europa. Belencoso, en un primer
moment, no es va amagar i va dir
clarament que la taxa del fem
augmentarà en uns 35/40€ en 2025.
Després, va aprofitar per a dir que
Llei 7/2022 va ser aprovada pel
govern d’Espanya. Això no es així, el
Govern d´Espanya, com a membre
de la Unió Europea, creà la Llei
7/2022 per transposar la Directiva
Europea 2018/851 d’obligat
compliment per tots els Estats, i que
serveix per fer front al canvi climàtic i
a la sostenibilitat socioeconòmica de
tots ells. 
Quina és la intenció de l’Alcalde
d’Almàssera? Doncs està clar; per una
banda, intentar desacreditar el
govern progressista de l’Estat
espanyol, sense importar el perjudici
que produirà a la ciutadania del
nostre poble, en tancar els ulls a
l’emergència climàtica. Per una altra
banda, en la seua intervenció va
recalcar que la taxa augmentarà, es
recicle o no. Això no és cert, perquè,
a mesura que s’implanten models de

recollida més sostenibles i eficaços,
la seua gestió i posterior tractament
del residu se veurà compensada
econòmicament i l’impost no
augmentarà. Per tant, el cost no serà
el mateix si no reciclem cada fracció
de residus de forma eficaç. En aquest
moment de la intervenció, Belencoso
va entrar en una espiral de
desqualificacions cap la població
d’Almàssera. Ho feia dient que la
gent no reciclava, i era pel seu
caràcter “muy latino”. L’única solució
que va aportar va ser la de procurar
millorar la conscienciació. També va
expressar de manera rotunda que el
“porta a porta” no serà implantant a
Almàssera mentre ell estiga a
l’Ajuntament amb el govern
“monofàsic” del PP. 
En l’actualitat, l’EMTRE i la Universitat
de València estan realitzant un estudi
amb la finalitat de millorar la
separació en origen dels residus. Si
d’aquest estudi una de les solucions
fora el “porta a porta”, l’actual
alcalde l’implantaria? En Compromís
ho tenim clar: aquest govern hauria
d’haver invertit en aquest pressupost
de 2024 una dotació suficient en
infraestructures o contracte amb la
gestora de residus per a minimitzar
l’impacte econòmic en la taxa de fem
i que el servei fora el més específic,
diferenciat i menys deficitari
possible. Per aconseguir-ho, hi ha
casos d’èxit al voltant del nostre
poble i en la resta del País i tan sols
caldria adaptar-los al nostre entorn.
Aquest és el camí; si no, al final de
2024 el govern monofàsic del PP
incrementarà les taxes del fem per a
2025, sense haver valorat cap altra
opció per a beneficiar a totes les
almasserines i els almasserins.

Els carxofars encaren les darreres
collites, amb les carxofes dels
cardets de les plantes, els alvocats
són de temporada en este moment,
se comencen a sembrar les xufes, es
cullen també les cebes seques de la
varietat babosa, molt saborosa, amb
molta molla carnosa, apreciada per
la gent del poble, per fer-les
torrades, els camps de creïlles ja són
d’un verd intens, les poques pluges
que hem tingut junt a la llum de
primavera mediterrània, la nova
manera de plantar-les en cavallons
dobles, que milloren la rendibilitat i
estalvien rebuig, fan goig de vore. La
taronja també acaba la temporada

amb les varietats més tardanes, i molt
dolces, encara que, en altres termes
municipals, han tret altres varietats
que apleguen a l’estiu, per les
persones que no poden passar sense
menjar-ne. Ja comencen a prendre
color els nespres, que a Almàssera és
un producte que es te als corrals a la
porta de les cases de l’horta, així
com les oliveres, i les figueres que
fan ombra al cantó del camp o a la
porta de casa, motiu per convidar a
les persones que s’acosten a seure
de vesprada cara a la mar, “senteu-
vos i baixarem figues!” traient unes
cadires de la casa de l’horta, així
com els poms per collir-les.

Pujarà la taxa del fem

fer front al canvi climàtic

“Productes de temporada a l’horta
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Diumenge 21 d'abril es fa la Trobada d'Escoles en

Valencià de l'Horta Nord a Burjassot
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En la Trobada de l’Horta Nord a Burjassot,
també hi participa la Muixeranga del
Carraixet. La Federació d’Associacions per la
Llengua, Escola Valenciana, al seu Manifest
Trobades 2024, destaca, “Com a qualsevol
país d’acollida amb llengua pròpia, la millor
manera de formar part de la seua societat és

parlar-la, sentir-la i, per això, els seus
parlants han de mostrar-la, donar-la,
ensenyar-la, no amagar-la. Per eixe motiu
ens trobem ací, per a teixir els llaços”. I
també, “La pervivència del valencià, però,
no depén només de l’escola: cal garantir
contextos socialitzadors on la gent puga

expressar-se lliurement en la nostra llengua,
com també espais que faciliten l’ús del
valencià fora dels espais educatius: activitats
esportives, artístiques, grups culturals… per a
normalitzar la llengua en tots els àmbits.


